
Uniunea Juriștilor din Republica Moldova  

a desfășurat ce-l de-al VI-lea Congres ordinar 

 

Au trecut patru ani deja de la ultimul congres ordinar al Uniunii Juriștilor din Republica 

Moldova (UJM). Astfel, recent, UJM a desfășurat cel de-al VI-lea Congres ordinar. Evenimentul, 

care a avut loc în format mixt, a întrunit reprezentanți ai tuturor profesiunilor juridice, membri ai 

ONG-ului de profil vizat (UJM), juriști notorii din țară și de peste hotare. Reuniunea a avut loc cu 

respectarea tuturor măsurilor sanitare, în contextul pandemiei Covid-19.  

Pe ordinea de zi au figurat mai multe chestiuni importante ce țin de activitatea UJM, printre 

care: darea de seamă a președintelui UJM și a Comisiei de cenzori; alegerea președintelui și 

secretarului Congresului VI al UJM; alegerea președintelui UJM și a unei noi componențe a 

Consiliului de administrare și a Biroului permanent al asociației; desemnarea persoanei 

responsabile de procedura de înregistrare; diverse. 

Prin urmare, congresul a debutat cu prezentarea raportului de activitate a UJM, pentru ultimii 

patru ani, de către președintele organizației, domnul Gheorghe Avornic, doctor habilitat în drept, 

profesor universitar.  

Este de menționat că restricțiile impuse de pandemia Covid-19 s-au răsfrâns asupra tuturor 

domeniilor societății, iar UJM ca asociație obștească nu a făcut excepție în acest sens. Cu toate 

acestea, organizația a utilizat toate pârghiile pentru a-și valorifica la maximum potențialul 

intelectual și a-și realiza toate obiectivele trasate în activitatea sa pentru perioada vizată de raport.  

Printre principalele reușite ale UJM, în perioada de raportare, profesorul Gheorghe Avornic a 

subliniat desfășurarea, la fel, în format mixt, a numeroase seminare, conferințe științifico-practice 

naționale și internaționale, traininguri, întâlniri, realizarea a diverse programe în domeniul 

instruirii și cercetării juridice, formare formatori, schimburi de experiență etc. Aceste activități au 

avut loc și în comun cu organizații de profil de peste hotare, precum Organizația Mondială de 

Drept Public, cu sediul la Atena, Uniunea Internațională a Juriștilor și alte organizații de ramură 

din România, Cuba, Austria, Rusia etc. Tot aici poate fi inclus și proiectul ce vizează copiii rămași 

fără îngrijire părintească, desfășurat de UJM, împreună cu partenerii din Danemarca. În acest 

context, președintele UJM Gheorghe Avornic a remarcat că organizația pe care o conduce va 

continua toate aceste inițiative. Mai mult, asociația se va implica plenar acolo unde este necesar, 

inclusiv și în alte proiecte de ordin social, cu scopul de a veni întru ajutorarea persoanelor din 

păturile social-vulnerabile, mai ales a celor care au activat în domeniul justiției.  

Totodată, este de menționat că pe parcursul ultimilor patru ani de activitate a UJM s-a pus accent 

pe implicarea tineretului la măsurile organizate de asociație: olimpiade științifice, competiții 

sportive între universități, organizații, uniuni profesionale, în acest sens fiind puse la dispoziție săli 

de antrenament, terenuri de fotbal, piscine moderne, iar rezultatele nu au întârziat să apară. 

Printre realizări, președintele UJM a evidențiat și obținerea statutului de utilitate publică a 

asociației, editarea a mai multe publicații periodice științifice ce corespund tuturor standardelor în 

domeniu, printre care se numără și ,,Revista Națională de Drept” și ziarul ,,Dreptul”.  

Cât privește resursele financiare acumulate la bugetul asociației, acestea sunt redirecționate în 

exclusivitate întru realizarea proiectelor UJM. 

Printre obiectivele de viitor, Gh. Avornic a punctat crearea unui arbitraj comercial, dar și a unui 

arbitraj specializat întru soluționarea litigiilor sportive, realizarea acestor obiective fiind dictată de 

necesitățile timpului. Aceste idei au fost susținute și de către profesorii în drept din România 

Cătălin Bordeianu și Alexandru Voicu, dar și de către Vasile Tarlev, președintele Congresului 

Național al Industriașilor și Antreprenorilor din Republica Moldova, prezenți la eveniment. 



Un mesaj de salut, în cadrul discuțiilor, a transmis și doamna Ludmila Nosova, vicepreședintele 

Uniunii Internaționale a Juriștilor. Domnia sa a remarcat relațiile fructuoase de colaborare cu UJM 

și și-a exprimat disponibilitatea prentru intensificarea acestei colaborări. 

După audierea raportului și discuțiile precedate, s-a purces la alegerea președintelui și a organelor 

de conducere ale UJM. Astfel, în urma procedurii de vot deschise, cu unanimitate de voturi, 

Gheorghe Avornic a fost ales președintele Uniunii Juriștilor din Republica Moldova. Totodată, au 

fost aleși și trei vicepreședinți ai UJM: Tudor Popovici, Alexandru Cuznețov și Sergiu 

Crijanovschi. De asemenea, s-a decis micșorarea numărului de membri ai Consiliului de 

administrare, de la 51, la 31, astfel încât acesta să devină unul mai eficient. La fel, a fost aleasă și 

componența Biroului permanent - din 11 membri, dar și a Comisiei de cenzori. 

La final, profesorul Gheorghe Avornic a conchis: ,,Nu ne oprim aici. UJM este deschisă pentru toți 

acei care vor veni cu idei constructive pentru ramura justiției, dar și pentru societate în general. 

Vom pune umărul acolo unde este necesar. Vom pune pe tapet toate problemele, mai ales cele din 

domeniu. Vom propune soluții, astfel încât să contribuim eficient la îmbunătățirea stării actuale de 

lucruri în țara noastră”.  

 

 

 

În cele ce urmează, puteți lectura varianta în limba rusă a relatării privind Congresul VI ordinar al UJM. 

  



Союз юристов Республики Молдова провел 6-й очередной Сьезд  

Прошло четыре года с последнего очередного съезда Союза Юристов Республики Молдова. 

Мероприятие, прошедшее в смешанном формате, собрало представителей всех 

юридических профессий, членов данной НПО (СЮМ), известных юристов в стране и за 

рубежом. Встреча прошла с соблюдением всех санитарных мер в контексте пандемии 

Covid-19.  

Повестка дня включала несколько важных вопросов, связанных с деятельностью СЮМ, 

среди которых: отчет Председателя и Цензорной комиссии; выборы президента и секретаря 

VI съезда СЮМ; выборы Председателя СЮМ и новый состав Совета директоров и 

Постоянного бюро ассоциации; назначение лица, ответственного за процедуру 

регистрации; другой.  

Поэтому конгресс начался с презентации отчета о деятельности СЮМ за последние четыре 

года президентом организации г-ном Георгием Аворником, доктором хабилитат права, 

профессором университета. Стоит отметить, что ограничения, введенные пандемией Covid-

19, затронули все слои общества, и СЮМ как общественное объединение не было 

исключением. Однако организация использовала все рычаги для максимального раскрытия 

своего интеллектуального потенциала и достижения всех целей, поставленных в ее работе 

за отчетный период.  

Среди основных успехов СЮМ за отчетный период профессор Георгий Аворник выделил 

разработку, в том числе в смешанном формате, многочисленных семинаров, национальных 

и международных научно- практических конференций, тренингов, встреч, реализацию 

различных программ в области обучения и подготовки кадров, исследования, юридическая 

подготовка, обучение тренеров, обмен опытом и т. д.  

Эти мероприятия также проводились совместно с профильными организациями из-за 

рубежа, такими как Всемирная организация публичного права, базирующаяся в Афинах, 

Международный союз юристов и другие отраслевые организации из Румынии, Кубы, 

Австрии, России и т. д. Также сюда включен проект, направленный на детей, оставшихся 

без попечения родителей, осуществляемый СЮМ вместе с партнерами в Дании. В этом 

контексте президент СЮМ Георге Аворник отметил, что возглавляемая им организация 

продолжит все эти инициативы. Более того, ассоциация будет в полной мере задействована 

там, где это необходимо, в том числе в других социальных проектах, чтобы прийти на 

помощь людям из социально незащищенных слоев населения, особенно тем, кто работал в 

сфере правосудия.  

В то же время следует отметить, что в течение последних четырех лет деятельности СЮМ 

упор делался на вовлечение молодежи в мероприятия, организуемые ассоциацией: научные 

олимпиады, спортивные соревнования между университетами, организациями, 

профессиональными союзами в этом смысле были обеспечены тренировки, футбольные 

поля, современные бассейны, и результаты не заставили себя долго ждать.  

Среди замечаний Председатель СЮМ особо отметил получение статуса общественной 

полезности ассоциации, издание нескольких научных периодических изданий, 

соответствующих всем стандартам в данной области, среди которых „Revista Națională de 

Drept” и газета „Dreptul”. Что касается финансовых ресурсов, накопленных в бюджете 

ассоциации, то они перенаправляются исключительно на реализацию проектов СЮМ.  

Среди будущих целей Г. Аворник указал на создание коммерческого арбитража, а также 

специализированного арбитража для урегулирования спортивных споров, достижение 

которых диктуется потребностями времени. Эти идеи также поддержали румынские 



профессора права Кэтэлин Бордяну и Александру Войку, а также присутствовавший на 

мероприятии президент Национального конгресса промышленников и предпринимателей 

Республики Молдова Василе Тарлев.  

В ходе обсуждения приветственное послание прислала вице-президент Международного 

союза юристов Людмила Носова. Он отметил плодотворные отношения сотрудничества с 

СЮМ и выразил готовность активизировать это сотрудничество.  

После заслушивания отчета и предыдущих обсуждений состоялись выборы президента и 

руководящих органов СЮМ. Таким образом, в результате открытого голосования 

единогласным голосованием Георгий Аворник был избран президентом Союза юристов 

Республики Молдова.  

В то же время были избраны три вице- президента СЮМ: Тудор Попович, Александру 

Кузнецов и Серджиу Крижановски. Также было решено сократить количество членов 

Совета директоров с 51 до 31, чтобы он стал более эффективным. Таким же образом был 

выбран состав Постоянного бюро - из 11 членов, а также Цензорской комиссии.  

В конце профессор Георге Аворник заключил: «Мы не останавливаемся на достигнутом. 

СЮМ открыт для всех, кто предложит конструктивные идеи для отрасли правосудия, а 

также для общества в целом. Мы подставим плечо там, где это необходимо, мы поставим на 

стол все проблемы, особенно на местах, мы предложим решения, чтобы внести 

эффективный вклад в улучшение текущего положения дел в нашей стране». 


